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Abstract 

Software Engineers and developers need Business Rules to complete analysis process and 

developing applications consequently. Business Rule is  a statement that defines or 

constrains some aspect of the business. Extracting Business Rules from legacy systems is  a 

difficult process, since Business Rules are hidden in the code. And legacy systems keep 

changing all the time. In addition to that , many steps are needed to extract Business Rules 

from large systems, and it is not worthy in small systems. We suggest in this thesis to use 

Ontology , as a conceptual model that represent Business Rules expressively, for extracting 

Business Rules to solve extraction problems. First of all, we did a mapping using analysis 

and comparison between Business Rules Categories and Ontology Concepts to determine 

what exactly to extract. The case studies show how Ontology represents expressive and real 

world Business Rules and they help us in determining relationships between Ontology 

concepts. Our own case study was implemented in the qualified teacher domain, where we 

applied different types of Business Rules to implement the mapping.  

Then we propose the Ontology Based Business Rules Extraction Model (OBBREM) that 

extracts Business Rules from Ontology depending on our one to one mapping and the case 

studies. 

 Finally we propose a translation for our model into an extraction algorithm Ontology 

Based Business Rules Extraction Algorithm (OBBREA) using backtracking analysis for the 

case studies. This algorithm helps in extracting Business Rules from Ontology in 

expressive way to help software engineers and analysts in the analysis process. Also this 

algorithm can be implemented with a parser in the future to fulfill the extraction from Web 

Ontology Language (OWL) code.  
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 النلخص
يححاذ يٌِدسٓ اهةريزياج ّيعّرْ اهةراير هلّاؽد الأؽيال لاحياى ؽيويث اهححويل ّحعّير 

اً . اهؾيلّشرّع اٌب ّكّاؽد الأؽيال ُٓ اهحٓ حؾرف ّححدد ز. اهيؾيّل ةِااهحعةيلاج 
اهيحّاردث ؽيويث ضؾةث، لأً كّاؽد الأؽيال حنًّ اهلدييث اسحخلاص كّاؽد الأؽيال يً الأٌغيث 

ةالاظافث هذهم يوزى اهؾديد يً . د اهةراير، نيا أً الأٌغيث اهيحّاردث ححغير عيوث اهّكجيخفيث فٓ نّ
اهخعّاج لاسحخلاص كّاؽد الأؽيال يً الأٌغيث اهنةيرت ُّٓ ؽيويث لا حسححق اهزِد فٓ الأٌغيث 

. اهضغيرت  
ث عريلنٌيّذذ يفاُييٓ ييدل كّاؽد الأؽيال ة–ٌلحرس فٓ ُذٍ الأعرّحث اسحخداى الأٌحّهّزٓ 

.لاسحخلاص كّاؽد الأؽيال ييا يساؽد فٓ حل يشانل اسحخلاضِا -يؾةرت  
ياذا سيحى اسحخلاضَ يؾرفث فٓ اهةدء ؽيوٌا يلاةوث ةيً حضٌيفاج كّاؽد الأؽيال ّيفاُيى الأٌحّهّزٓ ه

ٌحيزث هؾيويث  ّزدٌا يلاةل نل حضٌيف هلّاؽد الأؽيال يفِّى يلاةوَ فٓ الأٌحّهّزٓةاهظةع، حيخ 
. اهححويل ّاهيلارٌث ةيً اهعرفيً  

ؽيال ةعريلث يؾةرت ّّاكؾيث، ّيً اهدراسيث نيف حيدل الأٌحّهّزٓ كّاؽد الأ جةيٌا فٓ اهحالادى 
أٌّاػ يخحوفث يً  ّحى حعةيقفٓ يزال اهيؾوييً اهيؤُويً  ظيً اهحالاج اهدراسيث اهحاهث اهحٓ ٌفذٌاُا

ّهلد ساؽدج ُذٍ اهحالاج اهدراسيث فٓ .يث اهيلاةوث يؼ الأٌحّهّزٓهحٌفيذ ؽيوفيِا كّاؽد الأؽيال 
.ةةؾظِا اهةؾط -اهحٓ ٌريد اسحخلاضِا-يؾرفث اهؾلاكاج اهحٓ حرةع يفاُيى الأٌحّهّزٓ   

يفِّى -ّذذ لاسحخلاص كّاؽد الأؽيال ةاسحخداى الأٌحّهّزٓ يؾحيد ؽوٓ اهيلاةوث الأحاديثيدى كديٌا ٌ
.ج اهدراسيث فٓ ؽيويث اسحٌحاذ ٌيّذذ الاسحخلاصاهحالاّ ساةلثاه -يلاةل يفِّى   

ّفٓ اهٌِايث كديٌا حرزيث هٌيّذزٌا يً خلال خّارزييث لاسحخلاص كّاؽد الأؽيال ةاسحخداى 
الأٌحّهّزٓ حساؽد فٓ اسحخلاص كّاؽد الأؽيال ةعريلث يؾةرت حساؽد يٌِدسٓ اهةريزياج 

.اهدراسيث جةانحرانٌر ؽوٓ اهحالا ححويلّذهم ةحعةيق  ّاهيحوويً فٓ ؽيويث اهححويل  
ّأيظا يينً حٌفيذ ُذٍ اهخّارزييث يؼ ةارسر فٓ اهيسحلةل لاحياى ؽيويث الاسحخلاص يً هغث 

 OWL .اهةريزث فٓ الأٌحّهّزٓ
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